

DOI: 10.18572/1812-3805-2022-1-51-55

К вопросу о природе права: культурно-исторический аспект

Михайлова Наталья Владимировна,
профессор кафедры истории государства и права Московского университета
Министерства внутренних дел Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,
заслуженный работник высшей школы Российской Федерации,
доктор юридических наук, профессор
net-46@mail.ru

Статья посвящена рассмотрению в культурно-историческом аспекте проблемы природы права. На примере древнейших социумов раскрывается природа регуляторов общественных отношений. Показана природа зарождающегося права Древней Руси. Особое внимание обращено на культурно-исторический аспект развития права в эпоху Великой российской революции. Продемонстрирована природа правовых норм, регулирующих баланс двух тенденций современной цивилизации. Раскрыт культурно-исторический аспект природы права в период существования СССР на примере эволюции уголовного права.

Ключевые слова: регуляторы общественных отношений, право, природа права, культурно-исторический аспект, обряды инициации, табу, природа русского права, права в эпоху Великой российской революции, тенденции современной цивилизации, энтузиастический фактор.

On the Nature of Law: The Cultural and Historical Aspect

Natalya V. Mikhaylova
Professor of the Department of History of State and Law
of the Kikot Moscow University of the Ministry of Internal Affairs of Russia
Honored Worker of the Higher School of the Russian Federation
LL.D., Professor

The article is devoted to the consideration of the problem of the nature of law in the cultural and historical aspect. The nature of regulators of social relations is revealed by the example of the oldest societies. The nature of the nascent law of Ancient Russia is shown. Special attention is paid to the cultural and historical aspect of the development of law in the era of the Great Russian Revolution. The nature of legal norms regulating the balance of two trends of modern civilization is demonstrated. The cultural and historical aspect of the nature of law during the existence of the USSR is revealed by the example of the evolution of criminal law.

Keywords: regulators of public relations, law, nature of law, cultural and historical aspect, initiation rites, taboo, nature of Russian law, rights in the era of the Great Russian Revolution, trends of modern civilization, enthusiastic factor.